
CO SE TĚŽKO CHÁPE A O CO VLASTNĚ TĚM NENAŽRANÝM UČITELŮM JDE? 

Jak vznikal rozpočet pro školství na rok 2024: 

Za situace, kdy je všem ve státě jasné, že máme problém (a důvody teď nemá smysl rozebírat), se sejdou zodpovědní 

činitelé za účelem vytvoření státního rozpočtu na příští rok. Je jisté, že peníze nejsou a opět musí nastat éra tzv. 

utahování opasků. Věnujme se kapitole školství: 

• Ministr financí sdělí, že musíme ušetřit, a proto školství dostane o 29 mld. méně 

• Během krátké doby se zjistí, že tento návrh je drasticky nereálný, protože 

o Jde především o tzv. mandatorní výdaje a základní vzdělávání je ze zákona povinné a bezplatné 

o Učitelům jsme se zákonnou normou zavázali držet platy na 130 % průměru 

o Vydali jsme zákon o tzv. inkluzi, který musíme taky dodržet –   tak kde na to vezmeme? 

• Po nějaké debatě a za koaličně únosného tlaku ministra školství, který chce získat čas na systémové změny, 

se dopracují k tomu, že udržovací rozpočet školství by měl být vyšší o 8,5 mld. než byl v minulém roce, proto 

o Těch 130 % procent spočítáme ze starších dat, takže z toho bude nějakých 113% 

o V rámci šetření ořízneme PHmax 

o Nezaplatíme 17 000 úvazků u nepedagogických pracovníků školy, protože těm jsme v zákoně nic 

neslíbili, navíc 8 000 úvazků je stejně neobsazených (ale částečně využívaných) 

• Tož kolik nám to vychází? No vidíš, školství bude mít nakonec o 2 mld. víc než loni. A když ještě ministr 

školství vytáhl 2 mld. rezerv ze svého rezortu, už je to dokonce o 4 mld. víc. Budou mít více než měli! 

A konsolidační balíček byl schválen… No jo, ale kde je těch zbývajících 4,5 mld., které mělo pouze udržet stávající 

stav? A jaké to bude mít důsledky? Nejdřív je potřeba jednoduše říct, jak se počítají finance pro jednotlivé školy: 

• Vypočítá se tzv. PHmax – to je údaj, kolik hodin přímé pedagogické činnosti za týden můžeme použít pro 

výuku. Zohledňují se údaje o typu školy, počtu tříd, počtu dětí, způsobech vzdělávání 

• Na základě výkazů, které odešlu a ve kterých je napsáno, do jaké míry potřebuji PHmax využít (jaký mám 

učební plán dle ŠVP, jak budu dělit výuku, kolik lidí k tomu budu potřebovat, …) se určí PHškoly 

• Z výše uvedeného pak je stanoveno, kolik peněz dostanu pro zbývající nepedagogické profese 

Zde uvádím skutečně velmi zjednodušený postup pouze v principech. 

No a teď k těm důsledkům: 

• Snížení PHmaxu se dotkne především těch škol, které se snažily ho maximálně využít – jednak plně 

organizovaných menších škol a těch, které se snažily zavádět například tandemovou výuku a další prvky 

současné pedagogiky (projektová výuka, činnostní výuka). Ano, my patříme do obou kategorií. 

o Důsledek: omezení hodin a volitelných předmětů, rušení dělení, spojování, propouštění lidí 

• Dost významná část platové tabulky pro nepedagogy je pod úrovní zaručené mzdy. Proto je zařazujeme 

použitím tzv. rozpětí do nejvyššího stupně dané třídy (musím jim doplatit do zaručené mzdy). Oni už pak ale 

nemohou mít další platový postup, protože není kam. Jejich tarif je závislý na tom, jestli jim vláda přidá nebo 

ne. Od 1.1.2022 nepřidávala. Snažíme se jim tedy aspoň trošku přilepšit penězi z jiných kapitol od pedagogů. 

Přesto dostávají neadekvátně nízké částky. 

o Důsledkem může být odchod uklízeček, kuchařek, školníků ze školství 

Omlouvám se, že jste museli číst tak dlouhý text. Ale zodpovědně za naši školu prohlašuji, že účastí ve stávce 

nebojujeme za těch stále omílaných 130 % pro pedagogy, ale jde nám o to, abychom si vůbec mohli udržet 

nepedagogické profese a abychom nemuseli ustupovat z nastaveného směru k moderní škole.  

Žádám vás, rodiče, o pochopení a vstřícnost. Omlouvám se za komplikace.  

Jsem vám k dispozici na telefonu 605413408 a v pondělí 27.11.2023 se můžete připojit k videohovoru na níže 

uvedeném odkazu v době 09:00–10:30 a 15:00–16:00. S pozdravem 

Petr Lukáš, ředitel školy 

 

Odkaz na videomeet: https://meet.google.com/uin-oahy-ozd  

https://meet.google.com/uin-oahy-ozd


 

Docela přehledně to vysvětluje tento podcast: 

https://www.seznamzpravy.cz/clanek/audio-podcast-5-59-reporter-stavkujicim-nejde-o-platy-ucitelu-penize-ve-

skolstvi-chybi-jinde-

239582#dop_ab_variant=0&dop_source_zone_name=zpravy.sznhp.box&source=hp&seq_no=3&utm_campaign=

&utm_medium=z-boxiku&utm_source=www.seznam.cz  
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